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Høringssvar 
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Emne:  Budgetmateriale 2024-2027 
 

 
Resume: 
Ældrerådet har fredag den 18. august holdt møde med: 

• Aktivitetshusets Brugerråd 
• Handicaprådet 
• Ældre Sagen 

Ældrerådet afgiver efter aftale med de 3 grupper høringssvar til Budget 2024-2027. 

Det er med glæde at Ældrerådet og de 3 grupper kan konstatere, at Dragør Kommune i 2024 
har et positivt råderum af et ikke ubetydeligt millionbeløb 

Ældrerådet og de 3 grupper kan kun bakke op om, at der også i 2024 føres en stram 
budgetstyring.  

Det skal dog ikke føre til besparelsesforslag som i 2023, både i maj og august måned.  

Ældrerådet og de 3 grupper ønsker et realistisk budget, der kan holde hele 2024 

Der afgives høringssvar for følgende emner: 

Forslag til anlæg 
A1. Udvidelse af plejeboliger på Enggården ......................................side 2 
A5. Flytning af hjemmeplejen fra Wiedergården til Enggården ..........side 2 
A8. Dragør Søbad – Handicaplift .......................................................side 3 
 
Forslag til råderum 
R3. Hjemtagelse af dagbehandlingstilbud inkl. kørsel .......................side 3 
R4. Takster på svømmehal ................................................................side 3-4 
R16. Flytning af hjemmeplejen til Enggården ......................................side 2 
R17 Visitationen som gatekeeper .......................................................side 4-5 
R18. Brugerbetaling i Aktivitetshuset Wiedergården ...........................side 5 
 
Forslag til driftsudvidelser 
D2. Dragør Søbad – Handicaplift .......................................................side 3 
D8. Drift af nye boliger på Enggården ...............................................side 5 
D9. Midler til mulig bestyrelse for Enggården ....................................side 5-6 

Bilag: R18. Høringssvar fra Brugerrådet ved Dragør Aktivitetshus .......side 7 

Emner der burde have været med i budgettet, men som mangler:  

I planen for ”Det gode liv på Enggården” er der under punkt ”Aktiviteter” nævnt punktet 
”Ansættelse af musikpædagog” – Ældrerådet håber det er en forglemmelse at dette ikke 
fremgår af Driftsudvidelsesskemaet  

I planen for ”Det gode liv på Enggården” er der under punkt ”Aktiviteter” nævnt punktet ”Øget 
inddragelse af frivillige” – der er afsat 3 timer ugentligt – Hvis kommunen mener dette for 
alvor, så mener Ældrerådet, at der skal afsættes lang flere midler 
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A1. Udvidelse af plejeboliger på Enggården  

Fremlæggelsen i Skema A1. og det tilhørende bilag, er meget svære at finde rundt i, de 
forskellige udvidelsesprojekter benævnes forskelligt, og der er mange forslag under flere af 
punkterne: 

Ældrerådet mener, at en udvidelse på 8 pladser, kun rækker i en meget kort periode 

Ifølge den seneste befolkningsprognose stiger antallet af 85+ personer i Dragør til det 
dobbelte af antallet i 2021 – Dette sammenholdt med argumentationen under R17. – 
”Visitationen som gatekeeper” hvor det bl.a. nævnes: ”Stigende antal ældre borgere samt et 
stigende antal kroniske syge borgere”. Derfor opfordrer Ældrerådet til Dialog om, hvad og 
hvordan vi kan imødese et stærkt stigende behov. 

Ældrerådet kan ikke anbefale at 3 store projekter planlægges og afvikles samtidig – det er 
• Det gode liv på Enggården 
• Udvidelse af Enggården 
• Flytning af hjemmeplejen til Enggården 

Tre så store projekter skal tilføres ekstra ressourcer ellers kommer belastningen af personalet 
til at betyde en større personaleomsætning. 

Ældrerådet læser at nedennævnte plan er den der tænkes gennemført: 

Ældrerådet ser positivt på, at 
køkkenet udvides, da rådet forventer 
et større træk på køkkenets 
muligheder for at kunne levere flere 
måltider 

Ældrerådet er opmærksom på at det 
er en skitse, men der skal tænkes 
grundigt over, hvordan køkkenet 
afskærmes, så trafikken til og fra 
køkkenet ikke betyder at de 3 boliger 
kommer til at blive oplevet som en 

MAD-BANEGÅRD – hvor mange personer skal forbi, og hvor der til stadighed lugter af 
madlavning 

Ældrerådet mener, at boligerne er placeret meget spredt, uden et fællesområde, samtidig med 
at indgangspartiet inviterer til meget trafik til og fra boliger og depotrum, hvilket er 
uhensigtsmæssigt 

Ældrerådet vil samtidig benytte muligheden for at påpege behovet flere demensboliger 

 

A5. Flytning af hjemmeplejen fra Wiedergården til Enggården og  
R16. Flytning af hjemmeplejen til Enggården 

Ældrerådet undrer sig over, at det er planen at flytte sygeplejeklinikken, uden at der i planerne 
er angivet hvor klinikken skal placeres på Enggården 

Ældrerådet mener, at det samspil, der er med Aktivitetshusets andre aktiviteter, vil lide under 
en flytning af hjemmeplejen og sygeplejeklinikken. 

F.eks. samarbejdet med ”Besøgsvennerne” og ”Genoptræningen” 

Når det er planen at sygeplejeklinikken skal flyttes, kommer borgere, der normalt har deres 
gang i aktivitetshuset, til at gå flere steder. Den offentlige transport til Enggården er dårligere 
end til Aktivitetshuset. 

Ældrerådet stiller sig stærkt tvivlende over for, om den øgede mulighed for tværfaglig sparring 
reelt bliver en mulighed, da både plejepersonalet og hjemmeplejen ligger under for et stærkt 
pres, som kun vil blive øget grundet det øgede antal ældre. 

Ældrerådet stiller sig stærkt tvivlende om det er muligt ved at opsige lejekontrakten at spare 
de 1,2 mio. kroner – da der samtidig skal foretages en større investering til lokalernes 
fremtidige formål. 
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A8. Dragør Søbad – Handicaplift og 
D2. Dragør Søbad – Handicaplift  

Dragørs handicapråd foreslår at der etableres en handicaplift på Dragør Søbad svarende til den 
lift der er etableret på badeanstalten Amager Helgoland. 

Liften på badeanstalten Amager Helgoland kan benyttes i sommerhalvåret, når der er 
livreddere på badeanstalten. Liften betjenes af livredderne. 

I dag kan Dragør Søbad alene benyttes via trapper. 

Forudsætninger for realisering af forslaget, at der via A8 besluttes en anlægsbevilling på en 
handicap-lift på kr. 370.000, samt at der via D2 besluttes en årlig driftsbevilling på kr. 50.000. 

Ældrerådet tilslutter sig forslaget, da etablering af en handicaplift ved Dragør Søbad vil 
tilgodese alle grupper med et bevægelseshandicap. 

For at handicapliften kan fungere optimalt skal der tilvejebringes en ordning, der tilkendegiver 
hvem der må bruge liften, og hvem der i givet fald kan/må hjælpe brugeren. 

Hvis forslaget imødekommes, skal der være enslydende retningslinjer for både den nye lift og 
for liften i Hollænderhallen, så der ikke opstår tvivl om regler for anvendelse. Liftene bør være 
tilgængelige, uaflåste, så de kan bruges når der er behov. 

 

R3. Hjemtagelse af dagbehandlingstilbud inkl. kørsel 

De unge mennesker i behandlingsskolen kommer tættere på den folkeskole, som de skal 
tilbage i.  

De unge vil med det rigtige valg af udbyder, få en service der forbedrer livskvalitet og 
potentielt hurtigere bringer dem ind i folkeskolen igen. 

Det anslås, at ca. 10 elever på såkaldt niveau 1 og niveau 2 i tre-trins-skalaen for 
dagbehandlings-niveauer kan hjemtages det første år med opstart i 1. eller 2. kvartal 2024.  

Ved fuld implementering vil man kunne sende 15 elever i dagbehandling, og der vil være en 
betydelig besparelse pr. elev. 

Ældrerådet kan ikke forholde sig til hjemtagelse af dagbehandlingstilbud eller til hvordan 
behandlingsskolen skal planlægges, således at de unge dermed får den service, der vil 
forbedre deres livskvalitet og potentielt hurtigere bringe dem ind i folkeskolen igen. 

Men vi finder det logisk og forståeligt, hvis behandlingsskolens lokaler placeres i lokalerne fra 
det fhv. bibliotek i Hollænderhallen, og dermed i nærheden af St. Magleby Skole. 

Ældrerådet anser, at uagtet besparelsen er betydelig, burde en rimelig del af besparelsen 
kunne bruges til at etablere en ordning, så såvel ældre gangbesværede og kørestolsbrugere 
får mulighed for at låne bøger, blade m.m., f.eks. med en biblioteksbus, eller etablering af 
trappelift ved alle niveauskifter i bygningen på Vestgrønningen, og at indretningen af 
tilbuddene i huset tilpasses så alle har mulighed for at anvende hele huset på lige fod. 

 

R4. Takster på svømmehal 

Dragør svømmehal har opereret med takster der er en del lavere end Tårnbys og Københavns 
svømmehaller. Samtidig er priserne en del billigere end svømmehaller, som man ville kunne 
sammenligne med ift. befolkningsgrundlaget for den enkelte svømmehal.  

• Grundprisen (enkeltbilletten) er blevet justeret med 10 %, og rundet til nærmeste 5’er, og 
mangeturs-kort er blevet sat med passende grad til en besparelse ved køb af kortene.  

• ½-årskortet afskaffes. ½-årskortet ”snyder” i essensen køberne for den del af et halvår hvor 
svømmehallen holder ferielukket, eller hvis brugeren løber ind i sygdom og skade, hvor 
pengene kan føles spildte. 

Pensionistpriser er et tiltag, som tages i nogle svømmehaller, men langt fra alle, og belægget 
for at have det er subjektivt.  
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Efter undersøgelse af faktorer som disponibel indkomst og private formuer i 
pensionistaldersgruppen, vurderer forvaltningen ikke, at pensionister som særligt udvalgte af 
gruppen af modtagere af offentlige ydelser, ikke skulle kunne betale en normal voksenpris.  

Den demografiske udvikling lokalt vil også bidrage til at den økonomiske bæredygtighed i 
konceptet ”pensionist-priser” ikke vil være holdbart i længden 

Prisen for at gå i svømmehallen vil stige, men vil især ramme mange pensionister. 

Hvis man tager udgangspunkt i at pensionister skal betale almindelig voksenbillet, er prisen 
steget med 80% fra 25kr til 45kr. 

Et 10-turs kort for pensionister er steget med 95% - en voldsom stigning! 

I indstillingen henvises til prissætning i andre svømmehaller, herunder bl.a. til Tårnby og 
Københavns svømmehaller. 

I Kastrup/Tårnbys svømmehal skal pensionister, der modtager offentlig pension, betale samme 
pris som børn: Enkeltbillet – 30 kr. og 10-turs kort – 200 kr. 

I Københavns svømmehaller fremgår ikke prisen for enkeltbillet for pensionister (på nettet), 
men pensionister betaler samme pris som studerende og børn; f.eks. 499 kr for et årskort, 
gældende mandag til fredag. 

Ældrerådet stiller sig uforstående overfor kendsgerningen, at man fra kommunens side vil 
fjerne alle pensionistrabatter i svømmehallen, og dermed reducere muligheden for mange 
pensionister for at besøge svømmehallen. 

Ældrerådet opfordrer derfor Dragør Kommune til at tilbagerulle prisstigningen for pensionister 
til et niveau, så der fremadrettet skal betales samme pris som børn betaler, uanset om det 
drejer sig om enkeltbillet, eller rabat kort. 

 

R17. Visitation som gatekeeper. 

Ældrerådet anbefaler, at man lokalt i organisationen inddrager alle medarbejdere i at afdække, 
hvor der gemmer sig muligheder for at effektivisere arbejdsgangene, fremfor at bruge store 
beløb på konsulent og særfunktioner. 

Antallet af ældre borgere med flere og mere komplekse sygdomsforløb vil ifølge 
befolkningsprognoserne være stigende frem til 2035, herefter vil antallet stagnere. 

Et stigende antal ældre med behov for både praktisk og personlig hjælp er naturligvis 
forbundet med stigende udgifter for kommunen. Dertil kan lægges det stadigt tidligere 
udskrivningstidspunkt fra hospital, med øget hjælp- og plejebehov til følge. 

Som grundlaget er i Dragør, er det efter ældrerådets opfattelse ikke et problem man kan spare 
sig ud af. Med et stigende antal borgere med behov for hjælp må der naturligt afsættes flere 
midler for at imødekomme behovet. 

Når vi mener, at man ikke kan spare sig igennem den øgede tilgang, tager vi naturligvis afsæt 
i kommunens gældende kvalitetsstandarder samt de tilgængelige opgørelser over det aktuelt 
reelle forbrug. 

Lad os blot nævne at Dragør Kommune på nuværende tidspunkt tilbyder ældre borgere 
praktisk hjælp til rengøring i hjemmet hver 3. uge af relativ kort varighed, og et enkelt 
ugentligt bad. Det kan næppe karakterises som unødvendig luksus. 

Hvis der tager udgangspunkt i de mest hjælp-krævende borgere, ydes der op til 3 timers 
ugentlig hjælp til personlig pleje. Det svarer til cirka en halv time om dagen!  

De borgere er ret få; ifølge den tilgængelige opgørelse drejer det sig om 41 borgere. 

Skal ovenstående sættes i perspektiv, skal besparelsen på området også rumme konsulent 
honorar, angiveligt ansættelse af en person til gatekeeper funktionen, idet man må formode, 
at de allerede ansatte visitatorer er fuldt beskæftigede. 

Gatekeeperen skal kunne stramme visitationspraksis, det vil sige, at den halve time en stærkt 
hjælp-krævende borger lige nu visiteres til skal reduceres.   
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En beskæring på under 5 minutter dagligt ville ikke give meget mening, 5 minutter hos de 41 
borgere der lige nu får maksimal hjælp vil svare til 3 timer ugentligt. De borgere der er 
visiteret til mindre tid, vil der i sagens natur nok heller ikke kunne justeres meget på.  

Som det lille regneeksempel viser, er der langt op til at gatekeeper løn og konsulent honorar 
er sparet “hjem”. 

En stramning på de svageste og de mest syge kunne betyde, at kvalitetsstandarderne skal 
nedjusteres. Svarende til bad hver anden uge og rengøring hver 4. uge.  

På sygeplejesiden kunne det betyde at intervallerne for f.eks. sårpleje må øges, med risiko for 
infektion og det der er værre. 

Ovenstående eksempler stemmer ikke særlig godt overens med et godt liv som ældre borger i 
Dragør. Når livskvaliteten forringes, får borgerne bruge for mere hjælp henad vejen, måske et 
tidligere end forventet plejeboligbehov. 

Yderligere stramninger af nødvendige tilbud, vil afstedkomme klager. Det betyder øget 
arbejdsbyrde hos sagsbehandlerne. 

I oplægget konstaterer Dragør kommune, at en af vejene for gatekeeperen, til besparelser er 
øget dokumentation. Og det i en tid hvor regering og folketing arbejder på at nedjustere 
dokumentationsniveauet, og ligeledes er der røster fremme om nedjustering af visitations-
behovet. 

Netop i 2024, hvor man har en øget tilgang af midler, er der en enestående mulighed for at 
tilpasse økonomien til demografien, og dermed gøre det muligt at satse på den forebyggende 
fremfor brandslukning. 

 

R18. Brugerbetaling i Aktivitetshuset Wiedergården 

Som tidligere har Aktivitetshusets Brugerråd afgivet selvstændigt svar vedrørende dette punkt. 
Ældrerådet er bekendt med det pågældende høringssvar og bakker helt og fuldt op om 
Brugerrådets synspunkter. Brugerrådets høringssvar er vedlagt som bilag. 

Ældrerådet foreslår derfor, at punktet ikke medtages i de kommende års budget. 

Ældrerådet ser med megen alvor på de forslag, der begrænser de frivillige initiativer og sætter 
indtjening højere end vældfærd. 

Ældrerådet mener, det er nødvendigt af investere og gøre det mere attraktivt at være frivillig, 
samt at give borgerne i Dragør mulighed for nemt at tage vare på sig selv, så den enkelte 
borger bedre klarer sig selv via sit netværk, og ikke kommer til at ligge kommunen til last. 

 

D8.: Drift af nye boliger på Enggården 

Ældrerådet finder titlen i D8. misvisende.  

Udgiften til driften af boligerne på Enggården dækkes af den husleje beboerne betaler, hvilket 
også vil være tilfældet for de planlagte nye boliger. 

Der skal rekrutteres nye medarbejdere til at yde omsorg og pleje til beboerne i de nye boliger, 
og det er udgifterne til dette, at budgettet i D8. omfatter. 

Der er således ikke tale om at medarbejderne skal bemande og drifte boligerne. 

 

D9.: Midler til mulig bestyrelse for Enggården  

Ældrerådet skal med henvisning til efterfølgende bemærkninger anbefale, at det anførte beløb 
fjernes. 

I Kommunalbestyrelsens beslutning af 29. maj 2022 er det forudsat, at Ældrerådet inddrages i 
udarbejdelsen af et forslag til en bestyrelse på Enggården, hvilket vi med forventning ser frem 
til.  



Side 6 af 7 

Vi skal henlede opmærksomheden på, at Kommunernes Landsforening og Danske Ældreråd 
primo 2023 har udsendt en anbefaling om, at der på alle plejehjem etableres et forum for at 
styrke kvalitet og trivsel. 

Et sådant forum kan være et plejehjemsråd, hvortil KL og DAE har udarbejdet en vejledning 
der kan ses i dette link: 

https://danske-aeldreraad.dk/dae/wp-content/uploads/2023/03/Plejehjemsra%CC%8Ad.pdf 

Som kommentar til D9. skal det fremhæves, at det i vejledningen er forudsat, at der ikke ydes 
vederlag til plejehjemsrådene. Dette vil være gældende uanset om dette forum kaldes et råd 
eller en bestyrelse. 

Plejehjemmet Enggården består af kommunalt ejede almene boliger, og det anbefalede 
plejehjemsråd kan tilføjes de kompetencer afdelingsbestyrelsen er tillagt jf. almenboligloven. I 
Ældrerådet har vi den nødvendige viden til at indarbejde dette i vedtægten for et 
plejehjemsråd eller -bestyrelse. 

Vi skal gøre opmærksom på, at der til en afdelingsbestyrelse i en boligafdeling jf. loven ikke 
kan ydes vederlag.  

 

 

 

 
 
 

Ældrerådet i Dragør 
på rådets vegne 

 
Leif Ingersholm 

Formand 
 

  

about:blank
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Bilag 
 
Høringssvar vedr. budget 2024-2027 
R18. Brugerbetaling i Aktivitetshuset Wiedergården 

fra Brugerrådet ved Dragør Aktivitetshus. 
 
Brugerrådet mener generelt, at det er meget betænkeligt, hvis Dragør Kommune – til trods for 
et positivt råderum – vælger at beskære velfærdsydelserne på ældreområdet. Og vi tilslutter 
os derfor fuldt ud det høringssvar, som Ældrerådet aflægger i denne forbindelse. 
Derudover sender vi hermed et specifikt høringssvar omkring overvejelserne om at 
indføre brugerbetaling på Aktivitetshuset, som beskrevet i R-skema nr. 18. 
Som vi tidligere har beskrevet, er der en række udfordringer i forbindelse med 
administrationen af brugerbetalingen. Den konklusion er forvaltningen også selv kommet til, 
som det ses i R-skema nr. 18. Ud af den forventede indtægt på 450.000 kr. regner 
forvaltningen med, at der efter fradrag af løn til kommunalt ansatte og andre omkostninger vil 
være et årligt nettoprovenu på bare 83.522 kr.  
Når der herfra yderligere fratrækkes de over 100 frivillige i Aktivitetshuset, som ikke skal 
betale for at yde frivilligt arbejde, vil provenuet være sølle 33.000 kr. Det virker derfor 
helt absurd at bruge så mange ressourcer og penge på et så beskedent tilskud til 
kommunens økonomi, der ovenikøbet forventes at skubbe 600 ældre borgere væk fra 
vigtig motion og social aktivitet. 
Vi vil derudover minde vores politikere om den store værdi, som Dragør Aktivitetshus tilfører 
kommunen gennem frivilligt arbejde, og som er ikke bare det afgørende – men på mange 
områder det eneste – element, der opfylder kommunens mål om at tilbyde fysisk 
aktivitet og socialt netværk til sikring af ældres sundhed og livskvalitet. 
 

• Over 100 frivillige aktivitetsledere, arrangører, rengøringsteams m.m. 
• Fri styrketræning. Dvs. man skal ikke være tilmeldt hold, men kan komme, når det 

passer. Fra 1.8. er der også åbent om formiddagen alle lørdage og helligdage. 
• 40 forskellige motionshold. Flere med ventelister. 
• 52 hold med andre aktiviteter – kreative, madlavning, værksteder, dansk, sang, spil. 
• 24 foreninger og klubber låner/eller har faste lokaler til deres aktiviteter. 
• Ældresagen bruger lokaler til 10 faste hold. 
• Ældresagen har fast kontordrift 4 dage om ugen/250 timer om året i huset. 
• Kommunen visiterer en række borgere til at bruge husets faciliteter. 
• Kommunalt henviste borgere får fysioterapeutisk træning med husets faciliteter. 
• Der er et tæt samarbejde med sundhedsafdelingen i huset, og det udvikler sig. 
• Huset har eget bibliotek, der bruges flittigt. 
• Frivillige gør et stort arbejde med information via hjemmesider, infoskærme, m.m. 
• Caféen står hver dag for ca. 90 middagsmåltider udover smørrebrød, kaffe m.m. 
• 48 besøgsvenner er forankret i huset. 
• Dragør Lydavis – Indtaling af indholdet i Dragør Nyt sker i huset. 
• Væveren produceres i huset og uddeles af frivillige til alle over 63 år i kommunen. 
• Frivillige i huset arrangerer og gennemfører kommunens skovture for pensionister og 

diverse udstillinger af malerier fra Dragørs borgere. 
• Frivillige i informationen forvalter de lokaler, kommunen skal stille til rådighed. 
• Repair Cafe har lokaler i huset.  

 
Med venlig hilsen 

på vegne af 
Brugerrådet ved Dragør Aktivitetshus 

 
Thomas Vibroe Wærling, 

Hvidtjørnen 32, 2791 Dragør 
vibroe@gmail.com. 
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